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Свят ▶ 9
Компании  ▶ 6

Корпоративна търговска 
банка вече държи над 
5% от “Булгартабак 
холдинг”

Годишен обзор 
▶ 12-13

Кризата 
отказа някои 
страни 
кандидатки 
от еврото

Годишен обзор  
▶ 14-15

Новини ▶ 4

Кабинетът 
отвърна на 
критиките за 
Шенген с 
екшън план 
за 11 млн. лв. 

Достъпът до 
кредитиране ще 
се улесни през 
следващата 
година

Борсата 
отново е 
в изходна 
позиция

Ново ръководство и 10% 
спад на индекса Sofix - това 
са единствените новини от 
Българската фондова борса за 
2010 г. Обещанията на държавата 
за подкрепа на капиталовия пазар 
и да продава дялове от държавни 
компании чрез борсата отново 
остават за следващата година
▶ 10-11

Сривът на Skype разкри 
рисковете на  
облачните мрежи 
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Печеливш
джулиан асанж

Губещ
александър донев
 

Австралиецът програмист, който разтърси света със своя 
сайт WikiLeaks, ще се превърне в милионер. Над 1.5 млн. USD ще 
получи Асанж от автобиографичната си книга. Американското 
издателство, което ще разпространява книгата, ще му плати 
800 хил. USD, британското -  около 500 хил. USD. Според Асанж 
появата на автобиографията му е наложителна, тъй като вече 
е похарчил 200 хил. GBP по делата, които се водят срещу него.

Директорът на националния филмов център Александър 
Донев подаде оставка. Преди това премиерът Бойко 
Борисов се срещна с представители на протестиращите 
кинодейци. Напрежение създаде новоприетият параграф 
83 от Закона за държавния бюджет, с който държавата 
се освобождава от задължението да финансира 
производството на филми.

Мнения

По темата „Скайп” се 
„бъгна”

Предполагам някои ден 
ще се плаща. Но мисля, че 
още не е дошъл този ден. 
А и ако се плаща, няма да е 
скъпо. Все пак скайпът има 
достатъчно абонати.

Koki

По темата „акции на 
„Булгартабак холдинг” са 
заложени в кТБ”

Банката на Доган започва 
да пълни „Булгартабак”, 
ясно защо толкоз прива-
тизации на дружеството 
провалиха досега ДПС. 
Честито на всички нов 
собственик още преди 
приватизацията!

Мирко

▶

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Ползваната от ми-
лиони потребители 
програма за безплат-
ни разговори през 

интернет „Скайп” се скапа. 
Официалната версия, 
обявена от компанията, е, 
че връзката с мрежата на 
важни компютри е прекъс-
нала заради „неопределен 
проблем”. 

2 Депутатите 
приеха на второ 
четене промените 
в Търговския закон. 

Te предвиждат фирмите, 
които подават молба за 
обявяване на несъстоятел-
ност, веднага да се качват 
в Търговския регистър. 

3 3D телевизия ще 
има, но не сега. До 
края на годината 
продажбите ще 

стигнат 1.6 млн. броя, но 
прогнозите бяха коригира-
ни надолу няколко пъти.

опит за решение

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.49163 

+0.33%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.31120

     -0.33%
Българска народна банка

Sofix: 369.70 

    +1.84% 
Българска фондова борса

BG40: 115.00

+0.08%
Българска фондова борса

Четвъртък
23 декември 2010, брой 245 (5056)

Тема на деня ▶ 4-5

Кризата като спасение  
за зимните курорти

Новини  ▶ 2

Национализацията на 
частните пенсионни 
фондове отива в 
Конституционния съд

Компании ▶ 7

Ryanair открива 
редовна 
линия между 
Пловдив и 
Барселона

Компании  ▶ 8Новини ▶ 6

Изборният 
кодекс е  
приет и 
очаква вето  
от президента

БДЖ 
намалява 
разходите, 
но 
продължава 
да губи
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Правителството поиска официално 
отзоваването на посланиците агенти
Генералните консули 
ще бъдат отзовани 
от външния министър 
и за местата им ще 
бъде обявен конкурс 

Всички посланици, които са 
бивши агенти на Държавна 
сигурност, да се върнат в 
България и да работят до 
пенсионирането си в Ми-
нистерството на външните 
работи. Това може да стане, 
след като президентът Геор-
ги Първанов подпише пои-
менно указ за отзоваването 
на всички посланици аген-
ти, реши правителството 
по време на предколедното 
заседание на Министерския 
съвет в четвъртък. Според 
министър-председателя Бой-
ко Борисов посланиците са 
назначавани както от него-

вото, така и правителство-
то на тройната коалиция. 
“Обявяването на послани-
ците, сътрудничили на ДС, 
е изпълнение на Закона за 
досиетата, който е приет в 
мандата на тройната коали-
ция”, коментира премиерът. 

Заедно 
или поотделно
Преди дни управляващите 
настояха президентът Ге-
орги Първанов поименно 
да отзове всички послани-
ци агенти, независимо ко-
га и от кого са назначени. 
Държавният глава обаче 
заяви, че предпочита все-
ки от обявените посла-
ници и консули да бъде 
разгледан индивидуално.

За отзоваването на генерал-
ните консули е необходимо 
решение на правителството, 

но връщането на посланици-
те става по предложение на 
правителството и с указ на 
държавния глава. От обявени-
те от Комисията по досиетата 
192 души, свързани с ДС, 88 
и в момента са служители на 
Министерството на външните 
работи. От тях 33-ма са посла-
ници и постоянни представи-
тели, 8 са временно управля-
ващи, четирима са генерални 
консули, седем оглавяват ди-
рекции в министерството. 

конкурс за генерални 
консули 
Правителството реши, че ге-
нералните консули ще бъдат 
отзовани с подзаконов акт, 
издаден от външния минис-
тър. За техните места ще 
бъде обявен конкурс по пра-
вилата, функциониращи в ев-
ропейската дипломатическа 

служба, заяви министърът 
на външните работи Нико-
лай Младенов. Според него 
казусът с дипломатите, които 
са били в структурата на ДС, 
ще бъде решен през януари. 
Външният министър поясни, 
че отзоваването на послани-
ците няма нищо общо с оцен-
ката за професионалните им 
качества. По думите му сред 
действащите в момента по-
сланици, свързани с ДС, има 
сериозни професионалисти, 
но страната ни не може да 
си позволи “да й бъде леп-
нат етикет, че продължава да 
работи с кадри на бившата 
Държавна сигурност”. 

Промени в закона
Управляващите подготвят и 
промени в Закона за дипло-
матическата служба. Целите 
са да бъде облекчена адми-

нистративната структура на 
министерството и дипло-
матическата служба да се 
отвори за млади хора. 

В средата на декември пар-
ламентарната група на ГЕРБ 
предложи парламентът да 
излезе с единна резолюция 
по въпроса с дипломатите с 
агентурно минало. Най-на-
пред парламентът трябва да 
излезе с решение дали бивши 
агенти на ДС трябва да слу-
жат като посланици, каза за 
в. “Пари” депутатът от ГЕРБ 
Моника Панайотова. Едва 
след това трябва да се избере 
дали да има поправки или 
допълнения в Закона за ди-
пломатическата служба, или 
решението за дипломатите да 
е част от цялостната реформа 
във Външно министерство, 
коментира Панайотова. 

елина Пулчева

в последния работен 
ден преди празниците 
бившият министър без 
портфейл Божидар дими-
тров напусна сградата 
на Министерския съвет 
завинаги. Премиерът 
Бойко Борисов съобщи, 
че обмисля функциите на 
димитров да бъдат по-
ети от друг министър, 
вместо да бъде назнача-
ван нов 
 СНиМкА МАриНА АНГелОВА

▶

Сбогом,  
правителство!



редакционна    3    
Понеделник 27 декември 2010  pari.bg

откровения

Бойко Борисов: 
Цветанов съзнава, 
когато греши

Въздушно пространство

Вътрешният министър и 
вицепремиер Цветан Цве-
танов е „голям човек и 
съзнава, когато греши”, а 
постъпките му след по-
следните скандали око-
ло името му са честни и 
почтени. Така премиерът 
Бойко Борисов коментира 
вчера пред Нова телевизия 
поредицата от гафове, в 
които се замеси Цветанов 
през последните месеци.

Министър-председателят 
заяви, че когато е имало 
проблеми около вътреш-
ния министър, той го е 
съветвал да дава обясне-
ния от парламентарната 
трибуна, за да не остават 
съмнения.

Името на вътрешния ми-
нистър се замеси в някол-
ко скандала в последните 
месеци. Наскоро Цветан 
Цветанов огласи по време 
на заседание на Народното 
събрание записи от СРС-
та на докторите в болни-
цата в Горна Оряховица. 
Обществото остана с впе-
чатлението, че медиците 
са причинили смъртта на 

бебето. Петорна експер-
тиза показа, че плодът е 
бил мъртвороден. Вице-
премиерът пожела да бъде 
изслушан в парламента на 
последното заседание на 
депутатите за тази година. 
Там той трябваше да се 
извини на лекарите. Това 
обаче не стана, тъй като 
народните представители 
от БСП и ДПС нарочно си 
тръгнаха, за да развалят 
кворума и Цветанов да не 
бъде изслушан. 

През октомври вицепре-
миерът трябваше да да-
ва обяснения за имотите 
си. Според изнесени от 
лидера на РЗС Яне Янев 
данни Цветан Цветанов е 
придобил 6 имота в София 
по съмнителен начин. От 
РЗС изразиха съмнение, че 
доходите на Цветанов са 
достатъчни, за да си купи 
два апартамента и два га-
ража в столичния квартал 
„Изток”. В тази връзка На-
ционалната агенция за при-
ходите започна проверка 
на имотното състояние на 
вътрешния министър.  

цитат

Не мога да коментирам 
инвестиционните намерения на 
“Кауфланд”, не съм от “Кауфланд”. 

Има писмо до нас и ние им казахме, че 
няма такива шансове

Число на деня

48
минути по-кратък ще бъде пътят от София до Бургас 

след доизграждането на магистрала “Тракия”, пресметна 
шефът на АПИ Божидар Йотов

▶
 Сергей игнатов, министър на образованието, по повод искането на 

“Кауфланд” да купи имот на БАН

ЗА БИЗНЕС 
МОЖЕ ДА СЕ ПИШЕ 
ИНТЕРЕСНО
Абонирайте се 
за обновения 
вестник Пари 
с ��% отстъпка 
от коричната 
цена.

ЗА ЗАЯВКИ: WEB. HTTP://PARI.BG/STATIC/ABONAMENTNA_FORMA . MAIL. SALES@PARI.BG . TEL.+��� ��� �� ��

 нормализиращата се обстановка по европейските летища се усети вчера и в София. Всички самолети излитаха и кацаха по разписание. За днес авиопревозвачите 
отмениха полети само по направленията за Букурещ и Будапеща. ATV пилотите Тодор Христов (вляво) и Петър ценков успяха да отлетят за първото си участие 
в рали "дакар 2011"    СНИмКИ мАрИНА АНгеловА

▶



  4    НовиНи    У нас
pari.bg  понеделник 27 декември 2010

До края на 2011 г. 
пътната агенция 
щяла да договори 
60% от европарите за 
пътища

Само за няколко дни 20 ком-
пании са закупили документи 
за участие в процедурата за 
избор на строител на лот 1 
от магистрала „Марица”, съ-
общиха от Агенция „Пътна 
инфраструктура”. Сред ком-
паниите, които са проявили 
интерес към процедурата, има 
австрийски, германски, тур-
ски и български. Някои от тях 
са участвали в процедурите за 
избор на строител на лот 2, 3 и 

4 на „Тракия”, а други искат да 
участват за първи път. 

Заподозрените
В търговете за „Тракия” 
участва турската „Доуш”, ко-
ято е и сред строителите на 
софийското метро, австрий-
ската „Щрабаг”, български-
те „Главболгарстрой инфра-
структурно строителство”, 
„Холдинг пътища” и „Трейс 
Груп Холд”. Тръжната до-
кументация за „Марица” 
може да бъде закупена до 
7 февруари 2011 г. Общата 
дължина на двата нови лота 
на „Марица” е 66.1 км, а 
индикативната им стойност 
е 209 млн. EUR, припомниха 

от Агенция „Пътна инфра-
структура”.

Писмо със забележки
Агенцията получи критики 
в писмо на председателя на 
ЕК Жозе Мануел Барозу до 
премиера Бойко Борисов. 
„От проектите, договорени 
в началото на програмния 
период, нито един не е стар-
тирал своето изпълнение, а 
по ключови стратегически 
инвестии, като например ав-
томагистрала „Струма”, се 
регистрира изключително го-
лямо забавяне”, пише в пис-
мото. „АПИ има 5 проблема 
- ниска степен на усвояване 
на европейските фондове, 

20 компании са купили документи за търга за магистрала „Марица”

Точно преди коледните 
празници правителство-
то одобри план за 11 млн. 
лв. с неотложни мерки за 
присъединяването на Бъл-
гария към Шенгенското 
пространство. Проектът е 
в отговор на препоръките 
на оценителната комисия 
от началото на декември 
и критиките от страна на 
Франция и Германия, че 
България и Румъния все 
още не изпълняват всички 
критерии и затова е по-до-
бре влизането им в Шенген 
да се отложи. Правител-
ството вярва, че ако следва 
новия план, България ще 
се присъедини в предвари-
телно заявения срок - март 
2011 г.

Спасителният план
Екшън планът на прави-
телството има два раздела 
- неотложни мерки до 31 
март 2011 г. и последващи 
мерки - до 31.12.2011 г. 
Сред неотложните мерки 
са осигуряване на необхо-
димия брой стационарни, 
носими и мобилни ТЕТРА 
терминали в граничната 
зона на външните сухопът-
ни граници, завишаване на 
планираните количества 
горива за ГД „Гранична 
полиция”, адаптиране на 
съществуващия модул „Ро-
тация” и внедряването му 
на ГКПП и др. Част от пос-

Екшън план "Шенген"  
в отговор на критиките
Правителството продължава да се надява, че България ще се присъедини 
през март догодина  въпреки съпротивата на Франция и Германия 

ледващите мерки са про-
веждането на процедури 
по доставка и монтиране 
на устройства за откриване 
на укрити лица в товарни 
автомобили, изграждане 
на пунктове за временно 
базиране на хеликоптери на 
морската и западната сухо-
пътна граница, осигуряване 
на резервни комуникацион-
ни канали и т. н. 

Настроения  
и реакции
На 21 декември външни-
те министри на Германия 

и Франция се обърнаха с 
писмо към Европейска-
та комисия, белгийското 
председателство на ЕС, 
което приключва в края 
на годината, и унгарското, 
което започва от началото 
на следващата година, с 
искане присъединяването 
на България и Румъния към 
Шенген да се отложи. 

Няколко дни след обя-
вяването на позицията 
на Франция и Германия 
френският министър по 
европейските въпроси Ло-
ран Вокиез коментира в 

интервю за в. „Фигаро”, 
че България и Румъния ще 
влязат в Шенген, когато 
„ние имаме всички гаран-
ции, че са се справили с 
организираната престъп-
ност и корупцията и че 
техните граници ще бъдат 
пазени”. По думите му 
по-добре е да се изчака 
колкото е нужно, без зна-
чение дали става въпрос 
за една или три години. 
Той призовава и към съз-
даване на работна група 
на европейско ниво, която 
да подпомогне усилията на 

двете балкански държави 
да влязат в Шенген.

Реакциите в София и 
Букурещ към момента са 
различни. Румънският пре-
зидент Траян Бъсеску обви-
ни Франция и Германия в 
„дискриминация” и се въз-
противи срещу обвързване-
то на членството в Шенген 
с механизма за наблюдение 
в областите правосъдие и 
вътрешен ред. Български-
ят премиер Бойко Борисов 
пък коментира, че „писмата 
на Франция и Германия 
са напълно основателни”, 

защото „едва ли има бъл-
гарин, който се съмнява, че 
има корупция в съдебната 
система в България”. Спо-
ред него приемането ни в 
Шенген зависи от монито-
ринговия доклад на ЕК от 
февруари.  

Засега България получа-
ва подкрепата на Унгария, 
Полша и Гърция. Освен 
Франция и Германия прин-
ципно против прибърза-
ното присъединяване към 
Шенген са и Швеция и Хо-
ландия.

Дарина Черкезова

С присъединяването на България към Шенген ще се облекчи преминаването на 
границите снимка боби тошев

▶

Резултати
Какво е 
постигнато 
досега

българия усвои 100% 
от средствата по 
инструмента шенген 
в размер на 89 млн. EUR 
и постигна целите 
на националната 
индикативна програма, 
съобщават от 
правителствената 
пресслужба.

от началото на 
декември страната ни 
вече има функционираща 
интегрирана система за 
контрол и наблюдение на 
черноморската граница, 
като сигурността й се 

▶

▶

гарантира и от нови 
гранично-полицейски 
кораби. 

в процес на изграждане 
е аналогична система 
за част от българо-
турската граница, 
която ще бъде 
завършена до края на 
2011 г. 

За целите на 
граничната охрана 
са доставени три 
хеликоптера и се въвежда 
въздушният компонент 
за наблюдение на 
границата. 

от ноември 2010 
г. функционира и 
националното бюро 
„сиРене” за връзка 
с шенгенската 
информационна система.

▶

▶

▶

Успех
Парите за зимно 
почистване ще 
стигнат

„За пръв път агенция 
„пътна инфраструктура” 
(апи) няма да е на минус и 
ще се справи със заложения 
бюджет за зимно почист-
ване”, обяви Росен плевне-
лиев на среща с кризисния 

▶

щаб на апи. 
председателят на апи 

божидар Йотов обясни, че 
агенцията има база данни 
на всички 1500 почиства-
щи машини в страната. 
те са над 1500 за републи-
канската пътна мрежа. 
За пръв път апи сключ-
ва 4-годишни договори 
за поддържане и зимно 
почистване. така вече 
фирмите били по-сигурни 

▶
за приходите си занапред 
и купували повече почист-
ваща техника. Четириго-
дишни договори все още 
няма за бургас, Габрово, 
Добрич, Ловеч, плевен, 
сливен, софия, шумен и 
пловдив заради обжал-
ване на процедурите. в 
тези области са удължени 
или се удължават дого-
ворите на предишните 
избрани фирми.

ниска степен на договаряне, 
липса на резервни проекти, 
липса на проекти за бъде-
щите периоди след 2013 г. 
и нисък капацитет на АПИ 
да свърши цялата работа по 
четирите предходни пробле-
ма”, обясни Росен Плевне-
лиев. Според него обаче вече 
е започнало решаването на 
някои от проблемите, като 
ниските степени на усвояе-
мост и на договаряне. 

„До края на 2011 г. АПИ 
ще договори общо над 60% 
от европарите за пътища, 
което ще позиционира про-
грамата за пътища като една 

от водещите. Засега обаче 
сме една от изоставащите 
страни. За да бъде постиг-
нато това, са стартирани 7 
лота на магистрали”, обяви 
Плевнелиев. Тъй като ня-
ма подготвени проекти за 
2014-2020 г., ще бъде създа-
дена държавната компания 
за проджект мениджмънт. 

Другите проблемни 
сектори
В писмото на Барозу другите 
проблемни сектори са желе-
зопътният и водният. НКЖИ 
има инвестиционен ресурс, 
но са започнати твърде малко 

работи и е възможно да се 
загубят евросредства. Във 
водния сектор основният 
проблем е, че общините не 
може да подготвят качествени 
проекти, с които да кандидат-
стват. Освен това се забавя 
реформата във водния сектор. 
За да се преодолеят двата 
проблема, трябва да има по-
добра координация между 
екологичното и регионалното 
министерство с общините. 
Председателят на ЕК препо-
ръчва да се напишат планове 
за действие за всеки един от 
проблемните сектори. 

Красимира Янева

През тази година 
трябва да се проведат 
процедурите за избор на 
строител на два лота 
от магистрала „Марица”
 снимка маРина анГеЛова

▶
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КЗК глоби производителя  
на касови апарати „Елтрейд”
Компанията не е 
изпратила изискани 
данни, за което е санк-
ционирана с 0.1% от 
оборота си за минала-
та година
Комисията за защита на 
конкуренцията наложи 
имуществена санкция от 
7982 лв. на производителя 
на касови апарати „Ел-
трейд” ООД, Ботевград. 
Наказанието е за нару-
шение на задължение по 
чл. 47, ал. 5 от Закона за 
защита на конкуренцията, 
тоест за това, че компа-
нията не е съдействала на 
комисията с предоставяне 
на изискана информация. 
Глобата е в размер на 0.1% 
от общия оборот на дру-
жеството за предходната 
финансова година.
 
Сигнал  
за картелиране
През декември 2009 г. КЗК 
се е самосезирала и е об-
разувала производство за 
разследване на евентуално 
извършено нарушение от 
страна на „Дейзи Техно-
лоджи” ООД, София, „Да-
текс” ООД, София, „Ел-
трейд” ООД, Ботевград, 
и „Тремол” ООД, Велико 
Търново. Разследването 
е търсело доказателства 
за поведение, което има 
за цел или резултат пре-
дотвратяване, огранича-
ване или нарушаване на 
конкуренцията на пазара 
на производство и реа-
лизация на касови апара-
ти. Производството пред 
комисията е образувано 
след постъпил сигнал във 
връзка с едновременното 
поскъпване в началото 
на май 2009 г. на всички 
модели касови апарати, 
които се предлагат в мре-
жата от български произ-
водители. 

Неизпратени данни
Органът по конкуренция 
е изискал с три писма от 
„Елтрейд” да бъдат пред-
ставени всички актове, 
документи и ценови лис-
ти, по силата на които 
са извършени промени в 
цените за периода 2001 
г. - първо тримесечие на 
2010 г. От комисията зая-
вяват, че компанията не е 
предоставила изисканите 
документи и не е посо-
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Двете най-големи пийпълметрични агенции у нас се сляха
След 3 месеца 
рейтингите на 
телевизиите ще се 
измерват само по 
системата на GARB

Двете доскоро конкурент-
ни пийпълметрични аген-
ции в България TNS/TV 
Plan и GARB се сляха в 
едно. Компанията, която 
притежава дял от GARB 
- GFK - купи TNS у нас. 

Тази сделка беше очаквана 
с нетърпение от хората в 
медийния бранш повече 
от две години. Стойността 
й обаче се пази в тайна. И 
от двете компании не по-
желаха да споделят каква е 
сумата по придобиването.

Като мотив за сливането 
изпълнителният директор 
на GFK Джордж Лукс из-
тъкна желанието на ком-
панията да разширява по-
зициите си на българския 

пазар.
„Това решение беше под-

крепено от настъпващите 
промени в медийната среда 
в България и постоянно 
растящите изисквания на 
потребителите ни”, комен-
тира той. Лукс ще стане 
изпълнителен директор на 
цялата нова структура.

Без конкуренция
Тази сделка обаче ще до-
веде до елиминиране на 

конкуренцията за рейтин-
гова информация и мони-
торинг в България, тъй като 
TNS/TV Plan и GARB бяха 
най-големите играчи на то-
зи пазар. И двете агенции 
се радваха на популярност 
и клиенти, защото често 
се наблюдаваха сериозни 
различия между данните, 
които предоставяха. Причи-
ната се корени в различните 
системи и методи на работа. 
Затова повечето рекламни 

и медийни агенции бяха 
принудени да купуват ин-
формация за гледаемостта и 
от двете агенции. Така най-
точно можеха да планират 
бюджетите си.

Какво следва  
от сделката
През първите два или три 
месеца доставката на рей-
тингова информация за те-
левизия и ще продължи да 
се осъществява на базата 

на пийпълметричния панел 
на TNS/TV Plan, съобщават 
от TNS. След този период 
ще се премине изцяло към 
измервателната система 
на GARB. Рекламният и 
информационен медиен 
мониторинг обаче ще ми-
нава през нова фирма - „Би 
Медия Консултант” с упра-
вител Мила Николова. Тя 
досега беше директор на 
TNS/TV Plan.

Елена Петкова  

Ново   
СЕМ ще 
предупреждава 
за несигурна 
печалба

съветът за 
електронни медии ще 
инициира създаването 
на формула за регулация 
на телевизионните 
игри, които 
рекламират сигурна 
печалба. Това съобщи 
председателят на сЕМ 
доц. Георги Лозанов 
преди коледните 
празници.

 според него 
потребителят 
е подведен от 
телевизионните 
игри, затова 
трябва да се намери 
механизъм, който да 
го предупреждава, че 
печалбата в тях не 
е сигурна. съветът 
ще се заеме със 
създаването на тази 
регулация догодина 
заедно с членовете 
на асоциацията 
за защита на 
потребителите и на 
Комисията по хазарта.

„Телевизионните 
игри дават напразни 
надежди на хората, 
особено по празниците, 
което си е вид измама”, 
коментира доц. 
Лозанов.

▶

▶

▶

7982
 лв. е наложената от 

антимонополната коми-
сия глоба

▶

чила обективни причи-
ни за това, което от своя 
страна показва трайно и 
несъзнателно нежелание 
на дружеството да изпъл-
ни задължението си за 
съдействие. От „Елтрейд” 
казаха, че не могат да ко-
ментират случая, преди да 
са се запознали изцяло с 
документите.

Проверки
Според Закона за защита 
на конкуренцията коми-
сията има право да нала-
га имуществена санкция 
в размер до 1 на сто от 
общия оборот за предход-
ната финансова година на 
предприятие или сдру-
жение на предприятия, 
които не са предостави-
ли в срок и изчерпателно 
поискана информация в 
хода на производството. 
Още на 29 януари 2010 
г., след получено съдебно 
разрешение от Софийския 
административен съд слу-
жители на КЗК и полици-
ята претърсиха офиси на 
„Датекс”. Иззети бяха хар-
тиени и електронни доку-
менти, но до момента не 
са намерени доказателства 
за нарушение на закона. 
Очаква се окончателното 
решение на комисията, ко-
ято трябва да обяви дали е 
имало някакви незаконни 
практики и в случай на 
такива, да постанови тях-
ното прекратяване.

Пламен Димитров

Четири компании 
производителки 
на касови апарати 
са разследвани 
по подозрения в 
картелиране

сниМКа Марина анГЕЛова

▶
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Дружеството от 
групата на „Индус-
триален холдинг 
България” ще пусне 
плавателния съд до 
края на следващата 
година

„Дунавско речно плаване”, 
дъщерно дружество на „Ду-
нав Турс” АД от групата 
на ИХБ сключи договор 
за строителство на нов ре-
чен пътнически кораб на 
стойност 12.05 млн. EUR. 
Корабът ще се строи в кора-
бостроителница в гр. Граве, 
Холандия, и ще влезе в екс-

плоатация за сезон 2012 г. 
Корабът ще бъде 4 звезди, с 
81 кабини за 162 пасажери.

Микрофлотилия
Корабът ще бъде шестият 
на дружеството. Окомплек-
товката и интериорът му ще 
бъдат създадени по поръч-
ка, а като големина и лук-
созност ще се позиционира 
между съдовете „Анадолче” 
и „Елегант” на същото дру-
жество. Корабът е речен и 
ще може да плава по всички 
вътрешни водни канали и да 
стига до делтата на Дунав.

Корабът е предвиден 
предимно за германски ту-
ристи, тъй като освен по 

Дунав ще има възможност 
да влиза по големите реки 
до част от германските, ав-
стрийските и холандските 
градове. „Дунав Турс” АД 
имат договор с втория по 
големина германски туро-
ператор и разчитат още от 
пускането на кораба в екс-
плоатация да бъде проявен 
силен интерес към предла-
ганите дестинации. 

инвестиция
Строежът на кораба е обща 
инвестиция на „Индустри-
ален холдинг България”, 
„Юнион Холдинг” и Рай-
файзен.

Георги Панайотов

„Дунав Турс” АД инвестира 
в нов кораб за 12 млн. EUR

Акции на „Булгартабак 
холдинг” са заложени в 
КТБ като част от репо 
сделка. Това обявиха от 
банката в официално съ-
общение, публикувано на 
сайта на БФБ. От него ста-
ва ясно, че делът от наци-
оналния цигарен холдинг, 
който е заложен в банката, 
е преминал 5%. Колко точ-
но процента от „Булгарта-
бак” са заложени обаче, 
все още не е ясно.

Раздвижване  
с пълна сила
Най-вероятно става въ-
прос за последната го-
ляма сделка с акции на 
холдинга от 17 декември, 
когато над 4% от капитала 
на „Булгартабак холдинг” 
АД смениха собственика 
си. Книжата на тютюне-
вия холдинг бяха прехвър-
лени на извънрегулирания 
пазар на цена 28 лв., което 
оцени сделката на 8.4 млн. 
лв. Обичайна практика е 
именно покупките на из-
вънрегулирания пазар да 
са обект на репо сделки. 
Репо сделките са тези, 
при които продавачът се 
задължава да извърши об-
ратно изкупуване на цен-
ни книжа при по-висока 
цена от продажната.

Само месец по-рано, този 
път на регулирания пазар 
на борсата, бяха прехвър-
лени други 8.11% от капи-
тала на холдинга. Точно 
толкова, колкото е делът на 
американската компания 
J.P.Morgan Clearing Corp. 
към 30 септември. Това 
почти сигурно означава, че 
именно тя се е разделила 
със своите 597 337 акции. 
Продавачът обаче и до мо-
мента не е обявен. 

Приватизация
След тази сделка предсе-

КТБ вече държи над 5%  
от „Булгартабак холдинг” 
Банката обяви, че е придобила акциите като залог след репо сделка

дателят на СД на „Бул-
гартабак холдинг” Алек-
сандър Манолев каза за в. 
„Пари”, че интересът към 
дялово участие в цигаре-
ния холдинг ще продължи 
да расте. По думите му 
това е нормално преди 
очакваната приватизация 

на дружеството. Подобно 
е и мнението на анали-
заторите на капиталовия 
ни пазар. В средата на 
ноември икономическият 
министър Трайчо Трайков 
заяви, че е оптимист за 
продажбата на тютюне-
вия холдинг. Министърът 

добави, че има голям ин-
терес от стратегически и 
от финансови инвести-
тори. Председателят на 
борда на директорите на 
„Булгартабак” също зая-
ви, че засега изразените 
намерения на държавата 
са да се продаде целият й 

пакет, като направи уточ-
нението, че преговорите 
и продажбата се движат 
от АП. Процедурата по 
приватизацията обаче все 
още не е обявена. Това не 
пречи на пазарните спеку-
ланти да се възползват от 
категоричното намерение 

на държавата да продава. 
Раздвижването по позици-
ята означава, че инвести-
торите са убедени, че този 
път приватизация наисти-
на ще има и намеренията 
няма да останат отново 
„на книга”. 

Георги Георгиев

 За третото тримесечие на годината „Булгартабак холдинг” е реализирал печалба от 18.2 млн. лв., което е увеличение от близо 200% 
на годишна база снимка боби тошев

▶

Акциите ще бъдат 
качени на цена  
от 1 лев

Дългоочакваното листване 
на търговското дружество 
„Българска фондова бор-
са” АД на БФБ, което по 
план трябваше да стане 
до края на 2010 г., все пак 
ще се състои, но догодина. 
На заседание на съвета на 
директорите от 23 декем-
ври босовете на БФБ са 
решили да качат емисията 
акции на компанията от 6 
януари 2011 г.  (Повече за 
БФБ през 2010 г. на 10-11 
стр.)

SPO
Листването е вторично 
(SPO), което означава, че 
всички акции на дружество-
то ще може да се продават 
от момента на качването му 
на борсата. Индикативната 
цена, при която ще се качат 
акции, е 1 лев за брой. 

Увеличение
Решението за листване на 
компанията беше взето на 
последното общо събра-
ние на компанията „Бъл-
гарска фондова борса”. 
На него беше гласувано 
и решение за увеличение 
на капитала под условие, 
така че в него да участва 

само държавата. По този 
начин Министерството на 
финансите, което е акци-
онер в БФБ, увеличи дела 
си до 50.05% и вече е ма-
жоритарен собственик. 

Това беше едно от необ-
ходимите условия според 
представители на държав-
ната администрация, за да 
се намери по-лесно инвес-
титор в „Българската фон-
дова борса”, който да купи 
държавния дял. 

След увеличението Бъл-
гарската фондова борса ве-
че разполага с капитал от  
6 582 860 млн. лв., разпре-
делени в акции по 1 лев. 

Мирослав иванов

"Българска фондова борса" 
излиза на борсата от 6 януари
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План
Бюджетът  
мина през 
парламента  

Унгарският парламент 
одобри бюджета на 
страната за 2011 г. 

Плановете на 
правителството са 
да намали дефицита 
до 2.94% от брутния 

▶

▶

вътрешен продукт 
спрямо 3.8% тази 
година.

Приходите догодина 
се очаква да достигнат 
13.15 трлн. форинта (62.5 
млрд. USD), а разходите 
ще са 13.84 трлн. 
форинта. 

Правителството 
планира бюджетен 
дефицит в размер на 
687.4 млрд. форинта.

▶

▶

3.7
▶ млрд. EUR ще налее 
ирландското правител-
ство в Allied Irish Bank, с 
което делът му ще дос-
тигне 92%

Правителството 
стана мажоритарен 
собственик на четири 
банки за последните 
две години

Върховният съд на Ирлан-
дия позволи на правител-
ството да поеме контрола в 
Allied Irish Banks (AIB) без 
одобрение от акционерите. 
Това ще бъде четвъртата 
банкова национализация 
в страната за последните 
две години, след като спук-
ването на имотния балон 
донесе сериозни загуби на 
сектора.

Държавата ще налее 3.7 
млрд. EUR в AIB, с кое-
то ще увеличи дела си от 
близо 19 на 92%. „Според 
борда на директорите вди-
гането на капитала преди 
края на годината е от ре-
шаващо значение за това 

банката да продължи да 
работи”, се казва в съоб-
щение на AIB.

На пазара
По молба на финансовия 
министър Брайън Ленихан 
съдът разпореди банката 
да бъде свалена от тър-
говия на ирландската и 
на лондонската борса и 
да се прехвърли на по-
долния сегмент Enterprise 
Securities Market в Дъблин. 
„Целта е да се гарантира, 
че инвеститорите ще мо-
гат да търгуват акциите”, 
се казва в съобщение на 
финансовото министер-
ство. Оттам обясниха, че 
правата на акционерите 
върху съществуващите 
акции няма да бъдат за-
сегнати.

Само преди четири годи-
ни AIB беше най-големият 
трезор в Ирландия с па-

зарна оценка от близо 21 
млрд. EUR. В четвъртък 
преди Коледа акциите й 
паднаха с 20% и капита-
лизацията й достигна 383 
млн. EUR.

Повече  
от очакваното
Правителството вече при-
тежава 18.6% от обикнове-
ните акции в AIB, след като 
инжектира 3.5 млрд. EUR 
в преференциални книжа 
по-рано тази година. Други 
три банки - Anglo Irish, Irish 
Nationwide Building Society 
и EBS Building Society, ста-
наха държавни през мина-
лата година. Очаква се на-
ционализацията на AIB да 
положи началото на дълго 
отлаганото преструктури-
ране в банковата система 
на страната. 

През последните две 
години правителството 

Ирландия национализира AIB

Лондон ще глобява със закон 
операторите за непочистени летища
Ситуацията в 
Eвропа вече се 
нормализира, след 
като хиляди души 
посрещнаха Коледа 
по терминалите
Британското правител-
ство обмисля нов закон, 
който може да доведе до 
налагането на солени гло-
би за летищата, които не 
осигуряват нормалното 
придвижване на пътници-
те. Идеята възникна, след 
като хиляди души оста-
наха блокирани миналата 
седмица на лондонското 
Heathrow заради снега, 
съобщи в. Sunday Times.

Неприемливо
Регулаторните власти ще 
получат правомощия да 
налагат десетки милиони 
паунда глоби на летищата, 
каза транспортният ми-
нистър Филип Хамънд. По 
думите му е неприемливо 
операторът на най-нато-

вареното международно 
летище за пътнически 
превози Heathrow - ис-
панската компания BAA, 
да се измъкне без никакво 
наказание за този случай. 
„Трябва да има икономи-
чески санкции за спира-
нето на услугите”, каза 
Хамънд.

Промени
От службата за гражданска 
авиация казаха, че за хаоса 
покрай Коледа на Heathrow 
няма да бъде наложена 
глоба. В момента законът 
предвижда санкции само 
за определени случаи, ка-
то например опашки на 
пунктовете за проверка на 
багажа, недостатъчно мес-
та за сядане и непочистени 
помещения. Според под-
готвяните промени обаче 
регулаторните власти ще 
може да глобяват опера-
торите и за прекъсване на 
услугите, което включва и 
слаба подготовка за лоши 
климатични условия. Не-

що повече, на операторите 
на летищата ще се издават 
лицензи, които регулато-
рът ще може да отнема, 
когато не се осигуряват 
предвидените услуги. „Тъй 
като летищата са страте-
гическа инфраструктура, 
ние трябва да имаме въз-
можност да се намесваме 
и в други случаи, а не само 
когато става дума за безо-
пасността и сигурността”, 
каза Хамънд. Новият закон 
е почти готов, но все още 
не се знае кога ще влезе в 
парламента.

Нормализиране
Хиляди пътници посрещ-
наха Коледа по летищата 
не само в Лондон, но и 
на много места в Европа. 
Заради снеговете и зале-
дяванията бяха отменени 
стотици полети от Париж 
и Брюксел. В края на сед-
мицата ситуацията запо-
чна да се нормализира и 
повечето полети вече се 
движат по график. 

▶ Директорите на 
банката казаха, че тя 
ще спре да работи, ако 
капиталът й не бъде 
увеличен до края на 
годината снимка BloomBERg

Допълнителните 
приходи ще помогнат 
на бюджета през 2011 
г., но дефицитът ще 
нарасне след това

Международната агенция 
Fitch понижи рейтинга на 
Унгария с една степен до 
най-ниското инвестици-
онно ниво BBB-. Перс-
пективата е негативна, 
което прави по-вероятно 
понижаването на оценката 
до статус джънк, откол-
кото повишаването или 
запазването й. Само с едно 
ниво над неинвестици-
онния клас е рейтингът, 
който дават на страната и 
другите две големи аген-
ции - Moody’s (Baa3) и 
Standard&Poor’s (BBB-).

Притеснителна 
стратегия
От агенцията изказаха 
притеснения за икономи-
ческата стратегия на пра-
вителството, както и за 
големия дълг на страната, 
който може да я направи 
уязвима спрямо шокове. 

За тази година дългът се 
очаква да достигне 79% от 
БВП. Правителството на 
Виктор Орбан се опитва 
да ограничи бюджетния 
дефицит до под 3% от 
БВП. Една от предприе-
тите в тази посока мерки 
беше прехвърлянето на 
средствата от частните 
пенсионни фондове към 
държавата, с което на 
практика се спря рефор-
мата в сектора. 

временен ефект
Кабинетът въведе също 
и извънредни данъци за 
банките и компаниите в 
енергетиката, телекому-
никациите и търговията 
на дребно. Според Fitch 
правителството най-веро-
ятно ще постигне целта 
си да намали дефицита 
до 2.9% през 2011 г. спря-
мо очакваните 3.8% за 
тази година. Това обаче 
ще се дължи основно на 
допълнителните прихо-
ди. Когато извънредните 
данъци отпаднат, дупката 
в хазната ще нарасне зна-
чително. 

упорито се опитваше да 
ограничи дела си в AIB, 
въпреки че банката загу-
би 59% от стойността на 
ипотечните си кредити, 
след като ги прехвърли 
на Националната агенция 
за управление на активи. 
Миналия месец обаче ЕС и 
МВФ казаха, че банките в 
страната ще имат нужда от 
по-висока рекапитализа-
ция, отколкото е очаквало 
правителството. 

По оценки на ирландска-
та централна банка AIB 
трябва да набере допъл-
нително 9.8 млрд. EUR 
капитал, за да изпълни 
изискванията за адекват-
ност на първичния капи-
тал. Трезорът очаква да 
получи 3.4 млрд. EUR от 
продажбата на своите 70% 
в полската Bank Zachodni 
WBK и 22% в M&T Bank 
в САЩ. 

▶ стотици полети бяха отменени по празниците заради снеговете и заледявания-
та в цяла Европа снимка REUtERS

Fitch приближи  
рейтинга на Унгария 
до неинвестиционен
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 9270 9247,5
Калай LME USD/т 26695 26545
Олово LME USD/т 2417 2420
Цинк LME USD/т 2288 2289
Алуминий LME USD/т 2421 2440
Никел LME USD/т 23795 23900
Алуминиева сплав LME USD/т 2305 2255

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1377,5 1378
Сребро LME USD/тр.у. 29,1 29,14
Платина LME USD/тр.у. 1720,5 1724
Паладий LME USD/тр.у. 749,5 750,65
Родий LME USD/тр.у. 2400 2400

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Януари	 Февруари
Суров петрол NYMEX USD/б 90,47 90,47
Брент ICE USD/б 93,7 93,7
Газьол ICE USD/т 785,25 785,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,11 4,15
Бензин 95 NYMEX USD/т 838 -
Нафта NYMEX USD/т 860 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Януари
Пшеница Soft Red CBT USD/т 287,34
Царевица Yellow CBT USD/т 238,83
Ечемик Feed ASX USD/т 200,40
Памук No.2 NYBOT USD/т 3265,43
Какао  NYBOT USD/т 3010,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 5071,65
Соя No.2 ICE USD/т 492,08
Захар White NYSE LIFFE USD/т 814,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.12.2010. 

Валута	 Код	 За		Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,4172
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,3511
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,4195
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,4568
КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,1841
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,9521
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,6235
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,2500
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,3038
ХОНГКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,8704
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,6457
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,0326
ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,6110
ИНДИЙСКА РУПИЯ INR  100 3,1975
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,7385
ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,2655
ЛИТОВСКИ ЛИТАС LTL 10 5,6645
ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,7566
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,1703
МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,5917
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,3895
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,1132
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,2983
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,9340
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,5522
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,6218
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,0811
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,1107
ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,8304
ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,9326
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,4508
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,0531    
ЕВРО EUR 1 1,9558

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика

Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference

ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0

АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,49884 0,01072

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,79974 0,00791

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,47354 0,00542

ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,55806 -0,00635

КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,25365 0,00928

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,72903 -0,00764

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62422 -0,00032

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,30586 0,00272

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,92448 0,00662

ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,64659 0,00050

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,02449 -0,05672

ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,65408 0,00448

ИНДИЙСКА РУПИЯ INR 100 3,31665 0,00906

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,79516 0,01195

ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,29481 -0,00021

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,75702 0,00155

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,21460 0,00680

МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,80843 0,03637

НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,49564 0,01094

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,11564 0,00752

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,38948 0,01492

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,91439 0,01600

НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,56032 -0,00372

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,88915 0,03387

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,18212 0,00443

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,14584 0,00661

ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,96391 0,01895

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,63368 0,02508

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,49711 0,00548

ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,21709 0,02473

ЗЛАТО (1 ТРОЙ УНЦИЯ) XAU 1 2065,36000 -1,33000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 27.12.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 27 .12.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция или 
един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на Нет-
ната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	23/12/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,242868 € 1,267725 € 1,236654
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,952695 € 0,971749 € 0,947932

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,908066 € 0,926227 € 0,903526

Цените са валидни за поръчки, подадени на 20/12/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	27/12/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,149632 лв. 1,149632 лв. 1,149632 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 27/12/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	23.12.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0448		лв. 1.0292		лв.	 1.0396		лв.	 3,01		% 3,61		%

Сентинел	-	Рапид 1,1904	лв. 1,1904	лв. 	3,90	% 4,00	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	22	декември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.12.2010. 

22.12.2010	г.

157,50 156,73 155,96 155,58 153,66 153,66   
11,82 11,76 11,70 11,67 11,53 11,53   
84,48 84,07 83,66 83,25 82,02 82,02   
103,53 103,02 102,52 102,02 100,51 100,51   
817,00 813,03 809,06 805,10 793,20 793,20   
191,71 190,80 189,88 188,97 182,58 182,58   
85,96 85,54 85,13 84,72 82,65 82,65   
173,65 172,81 171,98 171,14 166,97 166,97   
341,43 339,80 338,18 336,55 325,17 325,17   
215,71 214,68 213,66 212,63 205,44 205,44   
260,87 259,63 258,39 257,15 248,45 248,45   
98,83 98,36 97,88 97,41 94,12 94,12   
236,94 235,81 234,69 233,56 225,66 225,66   

до	15.00	ч.	на	22.12.2010	г.

N/A 13.5063 12.3108 8.6800  
325.6364 N/A 12.2685 8.6501  
327.2589 13.3930 N/A 8.6075  
327.2589 13.3930 12.2081 N/A  

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.7911 4.8151 4.9827  4.7911 4.6953   -6.96% 15.75% -6.46% -22.36% 21.01.2008
фонд в акции 7.4055 7.4425 7.7017  7.4055 7.2574   4.54% 14.34% 3.00% -9.83% 23.01.2008
фонд в акции 10.1750 10.3276 10.5820  0.0000 0.0000   1.15% 0.09% 1.19% 1.41% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1973    2.1973    -11.84% 29.14% -11.77% -54.57% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.5794    2.5794    -13.29% 25.69% -13.19% -48.28% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.4645  11.4588  11.4416 11.4531 11.4531 11.4588 6.67% 0.12% 6.84% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.8528  10.7988  10.6908 10.7448  0.0000 0.83% 7.08% 1.17% 3.58% 06.10.2008
фонд в акции 10.0899  10.0397  9.8891 9.9393  0.0000 -2.34% 9.63% -1.58% 0.18% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.7329    13.5969    1.31% 6.03% 3.21% 6.29% 14.12.2005
фонд в акции 8.1499    8.0692    -3.67% 10.93% -2.51% -3.87% 01.03.2006
фонд в акции 4.2920    4.2495    -27.40% 12.70% -25.54% -17.33% 21.06.2006
фонд в акции 8.1651    7.9273    0.09% 11.91% 0.94% -7.93% 05.02.2008
фонд в акции 11.3985    11.0665    7.84% 12.78% 8.85% 3.58% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.2551    12.2551    8.02% 0.21% 8.22% 8.65% 03.06.2008
      до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5517    82.2628  82.5517  -0.46% 1.17% -0.47% -4.27% 20.11.2006
фонд в акции 48.2985    48.0570  48.2985  -6.93% 2.15% -8.27% -12.64% 20.11.2006
фонд в акции 64.6562    64.3329  64.6562  -6.21% 5.08% -8.21% -10.97% 03.10.2007
             
фонд в акции 99.0961    97.6207    -4.19% 3.26% -5.95% -0.43% 04.01.2007
Смесен - балансиран 79.9604    78.7700    -4.18% 2.41% -5.65% -6.59% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32742    1.32476    6.19% 0.66% 6.29% 5.72% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.09946    1.09288    1.87% 3.78% 2.32% 1.83% 01.12.2005
фонд в акции 0.77073    0.75928    -1.40% 7.89% -0.76% -5.45% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.75329    0.74879    2.63% 2.68% 3.29% -9.69% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05609    1.05293    2.95% 0.35% 3.05% 3.26% 07.05.2009

Смесен - балансиран 99.8584    98.8648    -3.28% 5.93% -3.68% -0.13% 07.12.2005
Смесен - балансиран 104.1762    103.1396    -5.54% 5.45% -5.93% 0.75% 06.03.2006
фонд в акции 84.6307    83.3707    -6.57% 8.18% -6.57% -1.79% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 124.7097    124.7097    8.56% 0.36% 8.58% 7.26% 31.10.2007
Смесен - консервативен 94.8300    94.4511    5.04% 1.93% 5.04% -1.86% 01.02.2008
Смесен - консервативен 108.0879  107.9799  107.6560  107.9799  5.43% 0.34% 5.43% 5.32% 01.07.2009
фонд в акции 101.5145  100.5094  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010
 
Смесен - балансиран 4.8562     4.8272     -1.25% 7.41% -0.67%*** 4.88% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9533  0.9486  0.9463   0.9415     -10.41% 12.88% -9.21%*** -3.63% 01.06.2009

Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.4644     17.3426     -6.76% 6.79% -6.30% 9.39% 28.09.2004
фонд в акции 10.7080    10.5592     -12.26% 8.72% -11.60% 1.25% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1291     1.1124     -12.86% 11.21% -12.19% 0.88% 10.05.2004
фонд в акции 0.8138     0.8018    16.64% 16.54% 16.30% -5.10% 04.10.2006
фонд в акции 1.0744     1.0585    22.53% 10.45% 22.71% 1.86% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 132.0433  131.8460  131.5828    4.47% 3.18% 4.68% 6.09% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.3651  14.3651  14.2229    -4.54% 8.12% -3.65% 2.01% 17.12.2004
фонд в акции 0.7698  0.7622  0.7547    2.74% 15.12% 3.51% -5.88% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 820.4704    814.3322    5.20% 3.68% 4.96% -6.92% 09.05.2008
фонд в акции 735.6941    730.1902    3.77% 4.07% 3.74% -10.14% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.5340    11.5340    6.11% 1.12% 6.69% 2.96% 30.01.2006
Смесен - балансиран 124.8663    124.8663    4.04% 5.21% 5.31% 2.79% 30.01.2005
фонд в акции 7.2417    7.2417    2.81% 10.37% 4.72% -6.38% 30.01.2006
фонд в акции 10.3560    10.3560    2.85% 2.56% 3.17% 1.86% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5647  0.5619  0.5591    7.27% 8.20% 7.63% -17.02% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7621  0.7594  0.7567    2.08% 3.35% 2.34% -8.52% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0082  1.0067  1.0052    4.54% 0.99% 4.59% 0.22% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2824  1.2805 1.2786    5.88% 0.15% 6.08% 5.32% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.3047  1.3008 1.2969    6.45% 0.81% 6.78% 5.66% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8749  0.8714 0.8679    0.62% 2.80% 0.76% -2.84% 16.03.2006
фонд в акции 0.6401  0.6369 0.6337    -5.14% 4.96% -5.08% -9.02% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7180  0.7151 0.7122    -5.93% 3.99% 5.65% -11.05% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0456  1.0456 0.9933    N/A N/A N/A N/A 
            
Фонд на паричен пазар 1.1904   1.1904    3.90% 0.12% 4.00% 3.72% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0448   до 90 дни  над 90 дни  3.01% 3.15% 3.61% 0.65% 12.09.2005
    1.0292  1.0396      

Смесен - балансиран 7.6692   7.6692    -6.64% 9.62% -6.64% -5.36% 01.03.2006
фонд в акции 6.5732   6.5732    -6.24% 8.99% -6.24% -8.34% 01.03.2006
фонд в акции 2.9991   2.9991    6.94% 14.65% 6.94% -27.65% 05.04.2007
фонд в акции 10.5562   10.5562    1.22% 2.07% 1.22% 2.70% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7574 0.7537 0.7518                                     0.7462                  0.7462 0.7499  0.7313 2.84% 11.36% 3.04% -6.18% 22.05.2006
фонд в акции 0.4254 0.4233 0.7518                                      0.4191                  0.4191 0.4212  0.4107 1.97% 13.80% 2.72% -21.22% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 115.2046  113.7893                                                                         112.9401   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
           
фонд в облигаци 324.9874    324.0138    3.98% 0.50% 4.08% 6.99% 17.11.2003
 13.5263    13.2598    2.74% 2.61% 3.08% 5.92% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.3289    11.9663    0.46% 5.65% 1.17% 3.87% 27.12.2005
фонд в акции 8.6927    8.4371    -1.17% 11.36% -0.19% -3.02% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.8643    20.8643    2.88% 4.47% 3.30% 1.33% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.7218    6.6882    -0.67% 4.80% 0.14% -10.55% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.1472    8.1065    0.06% 4.90% 0.83% -5.59% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8637    11.8341    9.11% 2.87% 9.78% 5.23% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2051    1.1810    -1.50% 5.17% -1.31% 4.47% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0724    1.0617    1.80% 4.54% 1.98% 2.80% 10.06.2008

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,31 1,31 1,32 1,31

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,85 0,85 0,85 0,85

ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 108,54 108,56 109,62 108,46

ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,25 1,25 1,26 1,25

НОРВЕЖКА КРОНА NOK 7,84 7,84 7,85 7,84

ШВЕДСКА КРОНА SEK 8,96 8,97 9 8,95

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,33 1,33 1,33 1,32

АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1,3 1,3 1,31 1,3

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 278,34 278,62 278,84 275,29

ЧЕШКА КРОНА CZK 25,31 25,34 25,33 25,28

РУСКА РУБЛА RUB 39,98 40 40,24 39,98

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,98 3,98 3,99 3,97

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 23.12.2010 г.
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Пояснения
Как  
работи  
Skype  

Всеки компютър с 
инсталиран на него 
Skype и свързан към 
интернет служи като 
„супервъзел”, който пре-
дава комуникацията 
между двама потреби-
тели. Основно изисква-
не е те да не са снаб-
дени с така наречена-
та „защитна стена” 
(firewall) - специализиран 
софтуер или хардуер, 
който разрешава или 
забранява достъпа на 
мрежови трафик през 
компютъра. Тези супер-
възли създават мрежа-
та, която свързва всич-
ки клиенти на услугата 
едни с други. Супервъзли-
те работят с обикно-
вения софтуер на про-
грамата, така че ако 
вашият персонален ком-
пютър няма „защитна 
стена”, много е вероят-
но той също да е супер-
възел.

Всеки Skype клиент е 
свързан към супервъзел, 
който от своя страна е 

▶

▶

свързан с други себепо-
добни, и по този начин се 
създава глобалната база 
данни на програмата. 
Освен тях съществуват 
и сървъри, притежавани 
от компанията, които 
проверяват потреби-
телското име и парола-
та на потребителите, 
преди да ги пуснат до 
мрежата от възли. 

Ако някой от супер-
възлите не може да 
бъде намерен (например 
защото въпросният 
компютър е бил изклю-
чен), Skype ще се закачи 
към друг и така система-
та се ремонтира сама. 

Техническите пробле-
ми отпреди няколко дни 
обаче ясно показват, че 
възможностите за само-
лечение на мрежата все 
пак не са безгранични.

Трябва да се отбележи, 
че от Skype досега не са 
оповестили публично 
техническите характе-
ристики на системата 
си и за хора извън компа-
нията не е съвсем ясно 
как работи тя. Въпре-
ки това специалисти 
са открили основните 
методи на действие на 
програмата.

▶

▶

▶

Сривът на Skype разкри 
рисковете на облачните мрежи 

Точно преди Коледа ми-
лиони хора и бизнеси за-
губиха връзка - първите с 
близките си, а вторите със 
своите бизнес партньори. 
Това се случи, когато ми-
налата седмица спря да 
функционира един от най-
големите, но неформални 
телекоми в света. Не става 
въпрос за някой мобилен 
оператор или компания за 
телефонни услуги - става 
дума за програмата за он-
лайн комуникации Skype, 
която претърпя крах на 
глобалната си мрежа. 

За повече от 48 часа 
почти никой не беше в 
състояние да провежда 
разговори или да изпраща 
файлове през популярното 
приложение. Това е едва 
вторият такъв проблем на 
Skype от 2007 г. насам, но 
отзвукът от него се оказа 
по-сериозен, отколкото 
някой беше помислял, че 
може да бъде.

Проблемът
Според съобщение на ком-
панията на нейния сайт  
броят на онлайн потре-
бителите на програмата е 
започнал рязко да спада в 
ранните часове на 22 де-
кември. От Skype обясня-
ват, че голям брой от така 
наречените „супервъзли”, 

които програмата използва 
за създаване на глобалната 
си мрежа, изведнъж са ста-
нали недостъпни поради 
„проблем, засягащ някои 
версии на приложението”. 
Тъй като Skype разчита на 
възможността за създаване 
на контакт със супервъзли-
те, програмата е спряла да 
работи. 

По-късно същия ден ин-
женерите на компанията 
започват създаването на 
„мега-супервъзли”, както 
ги наричат те, но пробле-
мите остават за още почти 
две денонощия. Техниче-
ските затруднения не са 
ограничени в един регион, 
а засягат потребители в 
САЩ, Европа и Азия, като 
нивото на провежданите 
разговори спада наполо-
вина от средно 20 млн. на 
ден до около 8 млн. 

Сайтът на приложение-
то също е засегнат, като 
интерактивният надпис, 
оповестяващ броя на полз-
вателите на услугата, поч-
ти ден гласи злокобното 
„0 потребители онлайн”. 
Впоследствие надписът 
е изцяло променен и вече 
не отразява броя на свър-
залите се.

Възможни причини
От компанията заявяват, 

че вземат проблема много 
насериозно и работят по 
изясняване на причините 
за срива. В самото начало 
тръгват конспиративни 
теории, че програмата е 
станала жертва на интер-
нет войната, разразила се 
по повод разкритията на 
сайта WikiLeaks. 

Skype се притежава от 
eBay, които са собствени-
ци и на компанията за он-
лайн разплащания PayPal. 
Последната прекъсна въз-
можността за изпращане 
на дарения към WikiLeaks 
на 3 декември и беше под-
ложена на няколко хакер-
ски атаки от симпатизан-
ти на Джулиан Асанж. 
Впоследствие обаче тази 
теория беше отхвърлена 
като малко вероятна и спе-
циалистите насочиха вни-
манието си към софтуерен 
проблем, който е извадил 
от строя голяма част от 
супервъзлите, създаващи 
мрежата за комуникации 
на приложението. Когато 
това се е случило, неза-
сегнатите възли са били 
подложени на рекордно 
голям трафик, което е пре-
къснало и тяхната работа 
и така се е получил лави-
нообразен ефект от тех-
нически неизправности. 
Малко вероятно е някога 

да разберем точната при-
чина за срива, тъй като 
компанията е известна с 
нежеланието си да спо-
деля технически подроб-
ности около работата на 
програмата.

Последствията
Сривът на Skype от мина-
лата седмица даде на ми-
лиони хора ясен пример за 
рисковете на „облачните” 
компютърни приложения. 
Макар програмата да е за-
мислена единствено като 
опростена алтернатива на 
телефонните линии, а не 
техен заместител, мно-
зина я смятат за цялост-
на телекомуникационна 
услуга с произтичащите 
от това гаранции. Оказва 
се, че Skype не предоста-
вя такива за безплатната 
версия на програмата, а 
единствено за платената, 
която продължава да рабо-
ти дори по време на кри-
зата. Създалата се ситуа-
ция показа, че принципът 
„получаваш това, за което 
плащаш” важи с пълна 
сила дори в интернет и 
предприятията не трябва 
да разчитат единствено 
на безплатни „облачни” 
системи за извършване на 
своята дейност.

Пламен димитров

Шумът на милионите изгубили основния си канал за комуникация 
показа, че програмата е един от най-големите телекоми в света

Високо  
в облаците
Какво е клауд 
компютинг  

Клауд компютингът 
е интернет базирана 
форма за употреба на 
функциите на компютъ-
ра, при която всички про-
грами, услуги, използван 
софтуер и съдържание, 
създадено от потреби-
теля, се запазват в сис-
тема от стотици сър-
въри вместо в локалния 
му харддиск. „Облакът” 
(cloud - от англ. облак) е 
естествената еволюция 
на все по-широко възпри-
етата система за вир-
туализация на сървъри и 
терминали към крайния 
потребител. Основните 
му предимства са късане-
то на „връзката” между 
потребител и физиче-
ско устройство. Всеки 
има достъп до личната 
си информация и деск-
топ от всяко място или 
устройство с достъп до 
интернет.

▶

СнимКА ShutterStock
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Изгубени на борсата

Празна и кръгла, като двете 
нули в числото си. Такава 
ще се окаже изминаващата 

2010 г. за 
Бъл-

гарската фондова борса. 
Всъщност това е поредната 
напълно загубена за борса-
та година. Защото и 2009 
г. не можа да се похвали с 
кой знае какви постижения. 
Новото? Една смяна на ръ-
ководство, малко драми 

покрай нея, превръща-
нето на държавата 

в мажо-

ритарен акционер. Общо 
взето, с това се изчерпва 
активът с новините покрай 
БФБ. 

По пързалката 
надолу
Чисто от инвеститорска 
гледна точка 2010 г. до-
несе загуба от около 10%. 
Поне толкова щяхте да 

сте загубили, ако 
портфейлът ви е 

базиран на ак-
ции, включени 

във водещия 
индекс на 
БФБ Sofix. 
Различно-
то в нача-
лото на 
2010 г. 

за раз-
лика 

от предишните беше очак-
ването. Очакването, че и 
при нас ще се случи нещо 
хубаво, каквито сигнали 
вече имаше на чуждите 
пазари в края на 2009 г. 
Очакванията бяха подпла-
тени и от политическата 
воля на представители от 
встъпилото в управление 
ново правителство. 

Още с “листването” си на 
министерския пост Симеон 
Дянков обяви развитието 
на капиталовия пазар за 
приоритет на новото уп-
равление. За целта дори 
беше начертана стратегия. 
Изпълнението й е съвсем 
малко по-различно от кръг-
лата нула. Обещанията бяха 
големи, но вече цяла година 
се отлагат във времето. 

Министърът на икономи-
ката Трайчо Трайков също 
наблегна много силно на 
вербалните послания, че 
държавата ще подкрепи 
пазара, а и собствения си 
бюджет, като направи 
бърза приватизация 
на свои дялове 
от водещи ком-
пании през 

Чаканата като спасение серия 
от листвания на държавни 
компании се отложи

DOW
��.��.��
10464.93

��.��.��
424.2

��.��.��
370.92

��.��.��
11559.49

НОЕМВРИ ���� Г. 

ЮЛИ ���� Г.

ДЕКЕМВРИ ���� Г.

МАЙ ���� Г.

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

Ако до Коледа 
започне подготовката 
за IPO-то, за три 
месеца е възможно то 
да се организира, но 
по-вероятно е 
листването да стане 
през второто 
тримесечие на 2010 г.

Повишаване на 
интереса към 
капиталовия пазар е 
една от 
стратегическите точки 
в управленските 
планове на новия 
министър на 
финансите

НОЕМВРИ ���� Г.

ДЕКЕМВРИ ���� Г.

До няколко месеца ще 
имаме инвеститор за 
Българската фондова 
борса

Двете дружества, 
които представляват 
най-голям интерес за 
инвеститорите, са 
Булгартрансгаз и НЕК. 
Намерението на 
кабинета е да листва 
по 15%

На борсата ще 
бъдат качени още 
120 дружества, в 
които държавата 
има мажоритарен 
дял

Има идеи на борсата 
да се пуснат и трите 
държавни 
миноритарни дялове 
от по 33% в 
електроразпределител-
ните предприятия 
ЧЕЗ, ЕВН и Е.ОН

Планира се да бъдат 
пуснати по 10-15% от 
отделните дружества в 
БЕХ, както и на самия 
холдинг, в който 
влизат и АЕЦ 
Козлодуй, Мини 
Марица Изток, ТЕЦ 
Марица Изток 2 и 
Булгартел

Началната цена за 
приватизацията на 
държавния дял в 
Булгартабак холдинг 
ще бъде около 100 
млн. EUR, очаква се 
холдингът да бъде 
продаден до средата 
на следващата 
година...

Започваме 
процедурата по 
приватизацията на 
миноритарния дял на 
държавата в 
електроразпределител
ното дружество Е.ОН. 
Листването на 
държавния дял от 33% 
в Е.ОН ще се 
осъществи в рамките 
на 3-5 месеца

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

ТРАЙЧО ТРАЙКОВ

СИМЕОН ДЯНКОВ

МИНИСТЪР НА ИКОНОМИКАТА, 
ЕНЕРГЕТИКАТА И ТУРИЗМА

МИНИСТЪР 
НА ФИНАНСИТЕ
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Ако до Коледа 
започне подготовката 
за IPO-то, за три 
месеца е възможно то 
да се организира, но 
по-вероятно е 
листването да стане 
през второто 
тримесечие на 2010 г.

Повишаване на 
интереса към 
капиталовия пазар е 
една от 
стратегическите точки 
в управленските 
планове на новия 
министър на 
финансите

НОЕМВРИ ���� Г.

ДЕКЕМВРИ ���� Г.

До няколко месеца ще 
имаме инвеститор за 
Българската фондова 
борса

Двете дружества, 
които представляват 
най-голям интерес за 
инвеститорите, са 
Булгартрансгаз и НЕК. 
Намерението на 
кабинета е да листва 
по 15%

На борсата ще 
бъдат качени още 
120 дружества, в 
които държавата 
има мажоритарен 
дял

Има идеи на борсата 
да се пуснат и трите 
държавни 
миноритарни дялове 
от по 33% в 
електроразпределител-
ните предприятия 
ЧЕЗ, ЕВН и Е.ОН

Планира се да бъдат 
пуснати по 10-15% от 
отделните дружества в 
БЕХ, както и на самия 
холдинг, в който 
влизат и АЕЦ 
Козлодуй, Мини 
Марица Изток, ТЕЦ 
Марица Изток 2 и 
Булгартел

Началната цена за 
приватизацията на 
държавния дял в 
Булгартабак холдинг 
ще бъде около 100 
млн. EUR, очаква се 
холдингът да бъде 
продаден до средата 
на следващата 
година...

Започваме 
процедурата по 
приватизацията на 
миноритарния дял на 
държавата в 
електроразпределител
ното дружество Е.ОН. 
Листването на 
държавния дял от 33% 
в Е.ОН ще се 
осъществи в рамките 
на 3-5 месеца

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

РЕЗУЛТАТ 
ОТ ОБЕЩАНОТО

ТРАЙЧО ТРАЙКОВ

СИМЕОН ДЯНКОВ

МИНИСТЪР НА ИКОНОМИКАТА, 
ЕНЕРГЕТИКАТА И ТУРИЗМА

МИНИСТЪР 
НА ФИНАНСИТЕ

Водещите 
американски 
индекси Dow Jones и 
S&P 500 донесоха по 
над 10% доходност 
през 2010 г. 

Големите световни пазари 
се отърсиха от усещането 
за криза през 2010 г. Ни-
вата, до които те достиг-
наха, вече са съизмерими 
със стойностите от 2008 
г. и изоставането им от 
последните две години е 
преодоляно. Над всички 
се откроява германският 
водещ индекс DAX. Него-
вата стойност се повиши 
с близо 19% и от 5900 
пункта в началото на го-

дината в самия й край той 
вече е над 7000 пункта. 
Широкият американски 
индекс S&P 500 също се 
покачи значително. Не-
говата стойност нарасна 
с над 13% и достигна ре-
кордните за последните 
две години 1255 пункта. 
Добри примери са и други 
два измерителя. Британ-
ският FTSE 100, който 
увеличи стойността си 
с 11%, и американският 
Dow Jones, добавил 12% 
през 2010 г.

добивният сектор 
обра лаврите
Акциите на добивните 
компании поведоха ръ-
ста на капиталовите па-
зари. Австралийската 

BHP Billiton добави над 
20% към пазарната си 
капитализация в рамките 
на 2010 г. При основния 
конкурент Rio Tinto си-
туацията е дори по-добра. 
Акциите на добивната 
компания са скочили с 
над 30%.

Изминаващата 2010 
г. беше добра и за фи-
нансовия сектор. Едни 
от най-големите банки в 
САЩ, като Citigroup Inc. 
и Bank of America, които 
бяха принудени да искат 
правителствена помощ, 
за да не фалират, сега не 
само върнаха своите за-
еми, а и излизат на пе-
чалба. Повишението при 
цената на акциите там не 
е толкова показателно, 

колкото фактът, че само 
за две години те успяха 
да върнат дължимото на 
американското правител-
ство с лихвите.

Металите вещаят 
икономически ръст
Увеличението е видимо 
не само при капиталовите 
пазари, но и при борсово 
търгуваните суровини. 
Скокът в цената на мета-
лите много ясно показват, 
че търсене има, а постоян-
но свиващите се складови 
наличности са ясен инди-
катор, че това търсене не е 
само спекулативно.

Ако инвеститорите са 
вложили своите пари в 
акции на европейски и 
щатски компании през 

март 2009 г., най-ниската 
стойност на индексите 
след фалита на Lehman 
Brothers, и са ги запазили 
досега, те могат да се рад-
ват на доходност от близо 
80%. Ако пък са влезли на 
пазара в началото на годи-
ната, доходността, която 
акциите са им донесли, 
достига близо 10%.

Единствените, които 
успяха да надминат ка-
питаловите пазари по до-
ходност, са металите. От 
началото на 2009 г. цената 
на златото не престава 
да расте и за две години 
повишението стигна 70% 
до 1400 USD/тр. у. Доход-
ността на среброто е още 
по- фрапираща. Покачва-
нето на цената достигна 

170% за две години, а от 
началото на 2010 г. пови-
шението достигна 72%. 

инвеститорите 
са доволни
За да се говори за излизане 
от кризата обаче, трябва 
да се погледнат резултати-
те на индустриалните ме-
тали. От началото на 2009 
г. досега промишлените 
метали са поскъпнали с 
близо 200%, а това няма 
как да не буди оптимизъм, 
че растежът ще продължи 
и през следващата 2011 г. 
А развитието на големи-
те икономики означава 
само едно - по-добри и 
печеливши сделки за ин-
веститорите.

георги георгиев

Светът забрави 
за финансовата криза

БФБ. Резултат? Кръгла 
нула. 

Честна пионерска
Първото обещание беше, 
че на борсата ще бъдат 
качени държавните енер-
гийни гиганти. Дружества-
та от сектора са чакани 
като панацея за буквално 
умрелия капиталов пазар. 
Към тях бяха добавени и 
миноритарните държавни 
дялове от електроразпре-
делителните дружества. 
Най-близо до реалното си 
листване е може би Е.ОН. 
Според едно от многото 
обещания на министъра на 
икономиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трайков, 
дадено в средата на май 
тази година, това трябваше 
да се случи до 3-5 месеца. 
Вече сме края на година-
та, а дружеството, в което 
държавата държи 33%, още 
си стои далеч от борсата. 
Последно листването му се 
отложи за края на първото 
тримесечие на 2011 г. 

Сезонът на 
отлаганията

Именно неспир-

ното отлагане в качването 
на държавните дялове из-
нервя най-много инвести-
торите. Първата и водеща 
причина е, че на тези ком-
пании се разчита да при-
влекат вниманието и на 
чужди играчи, загърбили 
пазара ни след големия 
срив през 2008 г. Връща-
нето им ще доведе до по-
силна и бърза търговия, 
повече внимание, коми-
сиони, приходи, печалба. 
Втората е, че свободни 
пари, които чакат приливи 
на нови компании към бор-
сата, стоят “без работа” и 
чакат. Защо инициативата 
трябва да е на държавата, е 
логичният въпрос? Защото 
тя и бездруго няма много 
механизми, с които да сти-
мулира финансовия пазар 
у нас, е най-простият отго-
вор. Затова и обещанията, 
и намеренията на прави-
телството за нова масова 
приватизация през борса-
та бяха правилни. Грешка-
та е, че си останаха и все 
още остават само намере-
ния. Единственият реален 
резултат до момента е 

одържавя-

ването на компанията Бъл-
гарска фондова борса АД. 
С увеличение на капитала, 
диктувано от държавата, 
Министерството на фи-
нансите стана мажоритаен 
акционер в компанията с 
50.05%. И от тази стъпка 
обаче няма реален резул-
тат. Да не говорим, че и 
тук имаше срок за качване 
на акциите от борсата на 
самата борса, който беше 
краят на 2010 г. и който 
също не се спази. Добрата 
новина е че листване все 
пак ще има макар и дого-
дина. С решение на съвета 
на директорите на БФБ от 
22 декември беше опре-
делена датата 6 януари за 
качването на акциите от 
"борсата"  на самата бор-
са. Това си остана един-
ственото изключение от 
поредицата нули. 

и още една нула
Най-голямата ну-
ла беше тази на 
приходите в 
хазна -

та. По антикризисен план 
те трябваше да бъдат 200 
млн. лв. Дори беше създа-
дена специална консолида-
ционна компания, в която 
да влязат държавните дя-
лове от дружества, които 
са за продан. В крайна 
сметка обаче в касата на 
държавата влязоха по-мал-
ко от 100 хил. лв. А ако и 
през следващата година 
плановете продължават да 
се отлагат със същия бесен 
темп, не ни остава друго, 
освен да чакаме още една 
нула.

Мирослав иванов
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“Да си част от еврозоната 
днес крие повече рискове, 
отколкото да не си.” То-
ва коментира в началото 
на месеца управителят на 
полската централна банка 
Марек Белка. Броени дни 
след него подобна позиция 
беше изказана и от Прага. 
Според министър-предсе-
дателя Петър Нечас Чехия 
трябва да отложи въвеж-
дането на еврото дотогава, 
докато е изгодно да се из-
ползва кроната.

В същото време държави 
като Естония и България 
не се отказват от планове-
те си да въведат единната 
европейска валута, макар 
и с различни аргументи. 
Според естонския финан-
сов министър Юрген Лиги 
страната му е “прекалено 
малка, за да има своя собст-
вена независима парична 
политика”. Колегата му 
Симеон Дянков пък смята, 
че България ще укрепи об-
щата валута с бюджетния 
си консерватизъм.

Амбициозен, но 
незавършен проект
Дълговите проблеми в ев-
розоната, които доведоха 
до спасителни операции 
за Гърция и Ирландия и 
до опасения, че “заразата” 
може да повали и други 
периферни страни, измес-
тиха на заден план въпроса 
за разширяването на блока. 
Първата държава обаче, 
която гласно заяви, че не 
бърза да влиза във валут-
ната каша, беше Полша. В 
началото на декември уп-
равителят на полската цен-
трална банка Марек Белка 
коментира, че страната не 
трябва да бърза да въвежда 
еврото, докато не бъде га-
рантирана стабилността на 
общата валута. По думите 
му европейският валутен 
съюз е амбициозен, но не-
завършен проект заради 
липсата на обща фискална 
политика. “Вместо това 
имаме Маастрихтския до-
говор, който е джентъл-
менско споразумение, са-
мо дето се оказа, че няма 
достатъчно джентълмени”, 
каза Белка. Макар че Пол-
ша продължава да смята 
въвеждането на еврото за 
своя стратегическа цел, 
при сегашните условия 
въпросът е чисто “хипо-
тетичен”. “Ситуацията в 
еврозоната не е нормална 
и трябва да изчакаме да 
се нормализира”, посочи 
гуверньорът.

Политическа и 
икономическа 
глупост
“Никой не може да ни при-
нуди да приемем еврото”, 
коментира няколко дни по-
късно министър-председа-
телят на Чехия Петър Не-
час. “Де факто имаме опция 
да се откажем”, обясни той. 
По думите му правител-
ството няма да определя 
дата за влизане в еврозона-
та до края на мандата си, 
който приключва през 2014 
г. Премиерът обясни също, 
че президентът Вацлав Кла-

Полша и Чехия няма да бързат с въвеждането на единната 
валута, но Естония влиза в еврозоната от 1 януари

Кризата отказа някои      кандидатки от еврото
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Кризата отказа някои      кандидатки от еврото
ус, който смята единната 
валута за “троянския кон” 
в Европейския съюз, е по-
искал от правителството 
да провери дали може да 
се откаже от въвеждането 
на еврото заради проме-
нената ситуация. “Еврозо-
ната вече не е това, което 
беше през 2003 г., когато 
проведохме референдума 
за присъединяването към 
Европейския съюз”, каза 
Нечас. Според него влиза-
нето на Чехия в еврозоната 
сега или дори определянето 
на дата за влизане би било 
“политическа и икономиче-
ска глупост”. По думите на 
премиера за страната сега 
е по-евтино да поддържа 
независимата си валута, от-
колкото да въвежда еврото 
и това ще остане така още 
доста дълго време.

Малка лодка 
в морето
За страна като Естония, чи-
ято валута така или иначе е 
фиксирана към еврото, диле-
мата във или извън еврозо-
ната като че ли не изглежда 
толкова тежка. Финансовият 
министър Юрген Лиги нас-
коро каза, че страната е пре-
калено малка, за да има не-
зависима валутна политика. 
“Ние се намираме в морето 
на малка лодка, привързана 
към презокеански лайнер. 
И в буря, и в спокойни води 
ще се чувстваме по-добре на 
борда”, обрисува ситуаци-
ята Лиги. Освен това той е 
убеден, че с въвеждането на 
еврото страната ще засили 
търговията си и ще при-
влече повече инвестиции. 
Премиерът Андрус Ансип 
пък успокои парламента, че 

Резките скокове и 
спадове при еврото 
и долара следваха 
макроикономическите 
събития в Европа и 
САЩ

Изминалата 2010 ще се за-
помни от борсовите играчи 
като годината с най-голяма 
волатилност при търговия-
та на еврото спрямо доларd. 
В рамките на 12 месеца 
двойката на два пъти слезе 
под нивото от 1.3 EUR/
USD, като първия път ми-
на дори под 1.2 EUR/USD 
и също толкова пъти се 
изкачи над 1.4 EUR/USD. 
Причината за резките ско-
кове и спадове бяха изцяло 
свързани с макроикономи-
ческите проблеми на САЩ 
и Европа.

обещаващо начало
Началото на новата 2010 
г. беше обнадеждаващо за 
еврото. През януари стой-
ността му спрямо долара се 
покачи над 1.45 EUR/USD, 
с което временно бяха при-
крити огромните дългови 
проблеми на Европа, за 
които някои анализатори 
вече предупреждаваха. 
Привидното спокойствие 
на валутните пазари обаче 
продължи едва до края на 
месеца.

Връщане 
към реалността
Последвалите разкрития 
на новото гръцко прави-
телство начело с Георгиос 
Папандреу, че предишните 
управляващи са скрили ре-
алните данни за дефицита и 
задлъжнялостта на страна-
та, върнаха инвеститорите 
към реалността. Истинското 
число на дефицита достиг-

на 12.7%, а задлъжнялостта 
на страната удари 300 млрд. 
USD, или над 100% от БВП 
на Гърция. Реакцията на 
инвеститорите беше мигно-
вена. Последваха паниче-
ски разпродажби на евро и 
насочване към по-сигурни 
активи като злато, сребро 
и в случая американски 
долари. И така след шест-
месечен непрекъснат спад 
двойката евро/долар слезе 
под рекордните за послед-
ните четири години 1.20 
EUR/USD.

Втори удар
За втори път еврото загуби 
инвеститорското доверие, 
когато Ирландия беше при-
нудена да поиска спешна 
финансова помощ от Меж-
дународния валутен фонд и 
Европейския съюз в размер 
на 85 млрд. EUR. И така по-
редният удар върху еврото 
беше нанесен, а опасността 
Испания и Португалия да 
последват Ирландия про-
дължи да обезценява евро-
то до началото на коледните 
празници, когато търговия-
та се движеше при нива от 
1.30 EUR/USD.

САЩ не са по-добре
В САЩ положението далеч 
не беше по-добро. Най-го-
лямата икономика в света 
също страдаше от своя бю-
джетен дефицит в размер 
на 1.3 трлн. USD и външен 
дълг над 13 трлн. USD. Ка-
то се има предвид обаче 
възможността на САЩ по 
всяко време да завъртят пе-
чатницата за пари и да пога-
сят своите задължения, това 
не беше основният страх на 
инвеститорите. Главният 
проблем дойде в средата на 
годината, когато се видя, 
че ръстът на икономиката 
намалява прогресивно.

ентусиазъм, 
охлаждане, 
притеснения
За четвъртото тримесечие 
на 2009 г. брутният въ-
трешен продукт на САЩ 
се беше повишил с 5.6% 
спрямо същия период на 
2008 г. и макар за цялата 
2009 г. да беше отчетен 
спад от 2.4%, това се смет-
на за сигурен знак за изли-
зане от кризата. Данните 
за първото тримесечие 
обаче охладиха ентуси-
азма на инвеститорите. 
За периода януари - март 
икономиката на страната 
нарасна с 3.2%, което ос-
тана под анализаторските 
прогнози за 3.4% ръст, но 
все още не беше толкова 
страшно. 

Истинските притеснения 
дойдоха през второто три-
месечие. Тогава ръстът на 
БВП се свлече до 1.6%, 
а безработицата премина 
10%. Това моментално из-
стреля стойността на ев-
рото с 9% нагоре, и то в 
рамките само на месец. 
Последва преминаване на 
нивото над 1.4207 EUR/
USD и неколкократно опит-
ване на зоната около 1.43 
EUR/USD.

ефектът 
на спекулациите
Лоши последици за долара 
донесе и решението на Фе-
дералния резерв на САЩ да 
налее още 600 млрд. USD, 
с които да се изкупят дъл-
госрочни и краткосрочни 
правителствени облигации. 
Макар окончателното реше-
ние да не донесе много за-
губи на долара, продължи-
лите два месеца спекулации 
обезцениха американската 
валута с близо 10% през 
септември.

георги георгиев

Бурна година за 
най-търгуваната 
валутна двойка

еврозоната “днес се справя 
с проблемите по-добре от 
вчера, а утре - по-добре от 
днес”. Според него отказът 
от интеграцията няма да 
е приемливо решение за 
никого, а въвеждането на 
единната валута ще донесе 
повече работни места, по-
високи пенсии и по-бърз 
икономически растеж на 
страната.

В помощ 
на еврото
Въпреки кризата в евро-
зоната България не се е 
отказала да кандидатства за 
нея, категоричен е и финан-
совият министър Симеон 
Дянков. В интервю за теле-
визия CNN той коментира, 
че “най-доброто решение 
е да влезем в еврозоната 
колкото може по-скоро”. 
Нещо повече, министърът 
е убеден, че членството на 
финансово дисциплинира-
на страна като България ще 
помогне на единната валу-
та. “Мисля, че еврозоната 
много се нуждае от страни 
като Естония и България, 
които имат консервативна 
фискална политика”, ка-
за министърът. Дянков е 
убеден, че към средата на 
2011 г. вече ще може да се 
обсъжда присъединяване-
то на страната към т. нар. 
чакалня (ERM II). Според 
първоначалните планове 
на правителството стра-
ната ни вече трябваше да 
е влязла в ERM II. Заради 
неочакваните бюджетни 
дефицити за 2009 и 2010 
г. обаче срещу България 
беше открита процедура за 
свръхдефицит и графикът 
се промени. Въпреки това 

България е сред държави-
те с най-малък дефицит и 
дълг в Европейския съюз. 
За 2011 г. правителството 
очаква недостигът в хаз-
ната да намалее до 2.5% от 
брутния вътрешен продукт, 
а икономиката да нарасне 
до 3.6%.

Прибалтика 
плюс българия
Полша, Румъния, Чехия 
и Унгария прилагат раз-
лични варианти на плава-
щи валутни режими и са 
по-далеч от критериите 
за въвеждане на еврото, 
отколкото България, Литва 
и Латвия, които имат фик-
сирани курсове, коментира 
директорът на Европей-
ския център за междуна-
родна политическа ико-
номика Фредрик Ериксон 
пред Bloomberg. Според 
него, ако някоя държава 
освен Естония ще влезе в 
еврозоната до средата на 
настоящото десетилетие, 
то това ще са прибалтий-
ските страни и България. 

Такива са и плановете 
на Литва и Латвия, които 
са си поставили за срок да 
приемат еврото като валута 
през 2014 г. Като се има 
предвид, че България се 
надява да е готова за ERM 
II в средата на следващата 
година, тя също има реални 
шансове да се присъедини 
към еврозоната до 2015 г. 
Стига наистина да успее 
да изпълни критериите. И 
стига наистина правител-
ството да е твърдо убедено, 
че точно това е пътят на 
България.

иглика Филипова

Вместо обща 
фискална 
политика 

имаме Маастрихт
ския договор, който 
е джентълменско 
споразумение, само 
където се оказа, че 
няма достатъчно 
джентълмени

 Марек белка, управител на Полската 
централна банка

Еврозоната не 
е това, което 
беше през 2003 

г., и влизането на 
Чехия сега или дори 
само определянето 
на дата за това би 
било политическа 
и икономическа 
глупост

 Петър нечас, министър-председател 
на Чехия

��.��.����.��.��

�.��.��

��.��.����.��.��

EUR/USD
долара за евро

�.����

�.����

�.����
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Фиксирани лихви и по-из-
годни условия за кредити-
ране - това ще са предложе-
нията на повечето банки за 
следващата година. Целта 
им е кредитирането да об-
хване всички сегменти, а 
не да остане съсредоточено 
основно в ипотечните за-
еми. Според някои банкери 
кредитирането никога не 
е било фокусирано в ипо-
теките. Истината обаче е, 
че през 2009 и 2010 г. този 
вид заеми бяха основни, 
защото са най-сигурни от 
гледна точка на обезпече-
нията. През 2011 г. обаче ще 
има раздвижване по всич-
ки фронтове, коментират 
банкерите. А изискванията, 
които имат към кредитоис-
кателите, няма да се затягат 
повече. 

Посока  
на движение
Банкерите обясняват, че при 
бизнес кредитирането има 
сигнали за раздвижване. 
„През 2011 г. очаквам да 
се засили предлагането на 
фирмени кредити, свързани 
с различни европейски про-
грами за финансиране на 
бизнеса, както и с програми 
за кредитиране на Българ-
ската банка за развитие”, 
обясни Емил Вучков, дирек-
тор „Продуктова и пазарна 
политика” в МКБ Юнион-
банк. По думите на главния 
изпълнителен директор на 
СИБАНК Петър Андронов 
международните финансо-
ви институции имат големи 
фондове, които може да се 
усвоят, а няколко банки вече 
са в процес на заявяване на 
нови линии за кредитиране 
на малки и средни предпри-
ятия. 

Кредитните консултанти 
обясняват, че банките ще 
предлагат много изгодни 
условия както за фирмите, 
така и за гражданите. Най-
изгодните условия обаче ще 
бъдат за експортноориенти-

Финансирането на бизнеса 
чрез европейските фондове 
и програмите на Българската 
банка за развитие ще засилят 
предлагането на фирмени кредити

Достъпът до кредитиране    ще се улесни през 2011 г.

Ръст
Кредитите се 
увеличават 
с 1.1% през 
ноември

Кредитният портфейл 
на банките в края на но-
ември е 50.622 млрд. лв. 
Спрямо година по-рано 
отпуснатите кредити 
са се увеличили с 1.1% на 
годишна база.

Фирмените кредити 
са нараснали с 2.5% на 
годишна база до 31.596 
млрд. лв.

В края на ноември кре-

▶

▶

▶

дитите за домакинства 
намаляват с 1.1% до 19.026 
млрд. лв.

Жилищните кредити 
отново се увеличават. 
Те са с 3.8% повече, а от-
пуснатата сума е 8.666 
млрд. лв. Отпуснатите 
потребителски кредити 
са 7.604 млрд. лв., което е 
спад от 3.4%.

Делът на лошите 
кредити е 17.95% в края 
на ноември. Те продължа-
ват да забавят темпа 
на растеж. Увеличение-
то им през ноември е със  
160 млн. лв. Ръстът  
през октомври беше  
388 млн. лв.

▶

▶

раните компании, защото 
те се развиват най-добре. 
Повечето компании все още 
не са си стъпили на краката 
и не отговарят на банко-
вите условия. Кредитните 
консултанти обясняват, че 
около 60% от фирмите са 
по-зле в сравнение с мина-
лата година и заради това 
прогнозата им е, че и през 
2011 г. ръстът ще бъде най-
вече при ипотеките. 

разхлабен колан
Банките няма да затягат по-
вече изискванията към кре-
дитоискателите. „Условията 
ще бъдат разхлабени, но уме-
рено”, обясни Емил Вучков. 
Изпълнителният директор 
на „КредитЦентър” Тихо-
мир Тошев също обясни, че 
условията за отпускане на 
кредит няма да се затягат 
повече. „Отговорността при 
вземането на решение ще 
се запази и всеки клиент 
ще бъде добре анализиран, 
защото банките не искат да 
повторят грешката на силния 
растеж”, каза Тошев.  Според 
банкерите с излизането на 
икономиката от кризата все 
повече кредитополучатели 
ще отговарят на изисквания-
та, което ще доведе до по-ле-
сен достъп до кредитиране.

Цената  
на парите
Повечето банкери прогно-
зират намаление на лихвите 
по кредитите, което ще е в 
рамките на 0.5 до 1%. Кре-
дитите ще са по-изгодни и 
заради това, че в състезани-
ето си за клиенти банките 

Очакванията ни са да видим раздвижване по всички 
фронтове на кредитирането. И при фирменото кредити-
ране, и при потребителското ще има раздвижване. Въпреки 
това фокусът ще бъде върху ипотечното кредитиране, 
защото физическите лица ще са по-склонни да взимат 
такива решения. На пазара на недвижими имоти има добри 
предложения. 
2011-а ще бъде по-добра по отношение на кредитирането. 
Годината ще бъде богата на нови продукти и изгодни усло-
вия по кредитите. Очаквам лихвите по ипотечните кредити 
да слязат на нива 6.25-6.75%. При потребителското и 
фирменото кредитиране ще има намаление в рамките 
на 0.5 до 1%. Ще има по-голяма активност от страна 
на всички клиенти. Като условията, които трябва да 
покрият, няма да се затягат повече. Отговорността при 
вземането на решение ще се запази и всеки клиент 
ще бъде добре анализиран, защото банките не 
искат да повторят грешката на силния растеж.

Тихомир Тошев, 
изп. директор на „КредитЦентър”

Фокусът ще бъде върху 
ипотечното кредитиране

Добрите фирми  
не са много

ще предлагат все по-добри 
условия с по-ниски, както и 
с фиксирани лихви. Прог-
нозите са, че фиксираните 
лихви ще са предпочитани 
от много клиенти. Причи-
ната е, че с фиксираната 
лихва кредитополучателят 
може да си направи точна 
сметка на парите. 

Въпреки че ще има по-до-
бри условия и достъпът до 
кредитиране ще се улесни, 
банкерите коментираха, че 
желанието за вземане на 
кредити ще е устойчиво, а 
отпуснатите заеми ще се 
увеличат с няколко про-
цента. 

Ако икономиката започне да показва устойчива 
тенденция на растеж, можем да очакваме раздвижва-
не на икономиката. Ако обаче продължи стагнира-
щата икономика, кредитирането ще бъде подобно на 
тази година. От развитието на икономиката зависи и 
движението на лихвите по кредитите. 

Има фирми, които може вече да кажем, че са 
оцелели от кризата и че са спечелили от трудния пе-
риод - пазарни дялове, по-високи обороти, по-високи 
печалби и т. н. За съжаление обаче те не са много. Не 
може да се каже, че доброто развитие е в един сектор 
на икономиката. 

Левон Хампарцумян, 
гл. изп. директор на УниКредит Булбанк

най-изгодните условия се очаква да бъдат за експортноориентираните фирми,                                   защото те се развиват най-добре                                      СнимКа БОБи ТОшеВ▶

1%
▶ спад на лихвите  
по кредитите очакват 
банкерите

радослава димитрова
radoslava.dimitrova@pari.bg
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Достъпът до кредитиране    ще се улесни през 2011 г.

Банките ще продължат да бъдат на-
стоятелни и да подкрепят населението и 
фирмите да взимат кредити. Фирмите и 
гражданите обаче няма да се наредят на 
опашки за кредити от 1 януари. Тях-
ното желание да вземат кредити ще се 
развива устойчиво и положително през 
годината. 
Прогнозата ми е за плахо нарастване 
на кредитите, което ще е в рамките на 
няколко процента. 

В момента по-големи обороти се 
реализират от ипотечното кредитиране. 
Надявам се обаче кредитирането да 

обхване всички сегменти, защото не 
можем да кредитираме само ипотеки и 
нищо друго. 

Иска ми са да дадем енергия и ход 
на кредитирането на малки и средни 
предприятия и на потребителското 
кредитиране. С постепенното възста-
новяване на външното търсене плахо 
и мъчително във времето фирмите ще 
започнат да стъпват на краката си и да 
стават все повече тези, които искат да 
финансират развитието си. 

Петър Андронов,
 гл. изп. директор на СИБАНК

Кредитирането ще се  
увеличи с няколко процента

Добрите фирми  
не са много

най-изгодните условия се очаква да бъдат за експортноориентираните фирми,                                   защото те се развиват най-добре                                      СНИмКА БоБИ Тошев▶
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Прогнозите за следващата година са, че всички сегменти на кредитирането ще се 
размразят. Според кредитните консултанти обаче най�голям ръст отново ще има при 
ипотечното кредитиране.

Лошите и преструктурирани кредити забавиха темпа на растеж. Кредитите с просрочие 
над �� дни са ��.��% към края на септември. Според прогнозите те ще обърнат 
тенденцията след първата половина на следващата година. 

Кредитните консултанти прогнозират, че лихвите по всички видове кредити ще 
намалеят с между � и �.�%.

�

�
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В аналоговия свят беше 
нискорисково да си взе-
меш фалшив болничен и 
да отидеш да караш ски 
или да се целуваш с друг 
на публично място, докато 
гаджето ти е извън града. В 
днешния свят не е.

В дигиталния свят няма-
те представа дали някой с 
фотоапарат или мобилен 
телефон не ви снима точно 
в този момент. Данните от 
тази снимка впоследствие 
може да бъдат архивирани, 
а след това и претърсвани 
без ваше знание.

Разпознавали ли сте се 
върху непозната снимка в 
интернет? И да не сте, ско-
ро може да се изненадате. 
Миналата седмица социал-
ната мрежа Facebook обяви 
намеренията си да въведе 
автоматично разпознаване 
на лица. Идните седмици 
новата функционалност 
малко по малко ще започне 
да се предлага на потре-
бителите на територията 
на САЩ, а най-вероятно 
малко по-късно и на всички 
останали по света. Досега 
Facebook само подканваше 
потребителите си да слагат 
етикет (таг) с имената на 

хората по снимките. 

етикетът  
може да тежи
Имайки предвид, че сним-
ките с етикети на хора са 
мощен инструмент на со-
циалната мрежа, това ново-
въведение коренно ще про-
мени функционалността на 
Facebook. Отсега нататък 
веднъж „етикетирано” ед-
но лице, когато качите но-
ва снимка с него, дори то 
случайно да е попаднало 
в кадъра ви, мрежата ще 
го разпознава и ще може 
автоматично да каже името 
на притежателя му. Всеки 
ще може да изключи въз-
можността неговият облик 
да бъде представян публич-
но, когато друг качи него-
ва снимка, но проблемът, 
който възниква, е от съвсем 
друго естество.

Ако имате етикет с лице-
то си в поне една снимка, 
Facebook знае, че точно то-
ва лице принадлежи точно 
на вас. Дори да изключите 
опцията лицето ви да бъде 
публично идентифицирано 
и предложено за „етике-
тиране”, самата социална 
мрежа ще има информаци-

ята на кого принадлежи. Та-
ка възниква сериозен про-
блем, свързан със защитата 
на личните данни.

Помощта на GPS-а
В помощ на разкриването 
на все повече лична ин-
формация идват и фотоа-
паратите. По-новите мо-
дели запазват във файла 
на снимката както датата и 
часа, така и GPS координа-
тите на мястото, на което 
е направена. И макар тези 
координати да липсват във 
Facebook, социалната мре-
жа може да има достъп до 
тази информация. 

Живот на лента
Представете си, че някой 
ви хване съвсем случайно 
в кадър на плажа или пред 
някое заведение. Веднага 
лицето ви ще бъде разпоз-
нато от Facebook незави-
симо дали желаете или не, 
т.е. данните за конкретния 
момент от живота ви са ня-
къде там и някой би могъл 
да ги използва. 

Facebook на практика ще 
разполага с вашето мес-
тоположение, дата и час 
за всяка качена снимка, в 

която присъствате. Доста-
тъчно е да бъде създадена 
търсачка за тези данни и 
тогава любовните афери и 
фалшивите болнични ня-
ма да са най-голямата ни 
грижа. Това ще е началото 
на края на нашия личен 
живот.

Днес на обществени мес-
та човек все още може да 
се радва на известна ано-
нимност. Представете си 
как скоро ще можете да на-
учавате името на човека до 
себе си в ресторанта с едно 
кликване на смартфона. 
Единственото спасение вие 
да не попаднете в системата 
е да не позволявате снимки-
те ви да бъдат качвани и 
индексирани в интернет. Но 
услугата ще работи със зад-
на дата, така че най-големи 
късметлии ще са упоритите 
противници на Facebook 
и интернет, които нямат 
снимки в мрежата.

Всъщност базата данни 
на Facebook няма да е пуб-
лична, но ще я има. И не е 
трудно да си представим, че 
някой ще иска да се добере 
до нея. 

Теодора мусева,  
Георги Петров

Автоматичното разпознаване на лица във Facebook 
съвсем стеснява личния живот 

Знам къде беше миналата нощ

Снимка shutterstock

Разпознаването 
на лица 
Как работи    

компютърното разпоз-
наване на лица работи 
по два начина. Първи-
ят е геометричен - той 
разпознава формата, 
големината и положени-
ето на носа, очите, бра-
дичката, както и всеки 
елемент от човешкото 
лице. 

Вторият е фотоме-
тричен - образно каза-
но, той разделя лицето 
на отделни стойности, 
всяка от които се запаз-
ва в база данни и се кори-
гира при всяка нова раз-
позната снимка на чове-
ка. За всеки алгоритъм 
е присъщо да подобрява 
точността си при нали-
чие на повече снимки на 
един и същ човек. В спон-
сорирано изследване от 
националния институт 
по стандарти и техно-
логии в СаЩ през 2006 г. 
се съобщава за 10-кратно 
подобрение в ефектив-
ността на алгоритмите 
за разпознаване на лица 
спрямо съществуващите 
през 2002 г. и 100-кратно 
спрямо тези от 1995 г.

▶

▶

Къде 
идентифицирането 
на лица помага    

От 2005 г. германската 
федерална криминална 
полиция предлага цен-
трализирано разпозна-
ване на лица във всички 
германски полицейски 
агенции. 

използва се и в някои 
казина за разпознаване на 

▶

▶

хора от така наречения 
„черен списък” на съот-
ветното казино. 

Щатският департа-
мент на СаЩ разполага с 
най-голямата база данни 
от разпознати лица в 
света - над 75 милиона. 

най-известните соф-
туерни продукти, пред-
лагащи разпознаване на 
лица, са Google Picasa и 
Apple iPhoto.

▶

▶

Полезно действие

илюСтрация 

Деян тОДинОВ
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